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سینمای ایران

سینمای جهان

 زنانی که به زمین 
نزدیک تر شده اند

 نگاهی به شخصیت زنان در سریال های 
شبکه نمایش خانگی

 در ســریال های تلویزیونی دهه های 70 و 80
جایگاه زنان در خانه بود و کمتر پیش می آمد 
زن شاغل مستقل ،تصویری در این سریال ها 
داشته باشد. در آن زمان نهایت تأثیر زنان در 
داستان، اختلاف شــان با همسرشان بود که 
باعث به وجود آمدن وقایعی می شد. این زنان 
اجازه اشتباه کردن نداشــتند و نمی توانستند 
خطا کنند، دروغ بگویند، کلاهبرداری کنند یا 

حتی تصمیم جدی بگیرند.
 در این سریال ها اگر زنی خلاف حرف و عقیده 
همســرش عمل می کرد یا تصمیم جدیدی 
می گرفت، زن نافرمان و لجبــازی بود. به یاد 
بیاوریم شخصیت آذر در ســریال پدرسالار با 
بازی کمند امیرســلیمانی، فقط می خواست 
خانه مستقلی داشته باشد که از خانه مادر و پدر 
همســرش که بقیه فرزندان هم در آن زندگی 
می کردند، جدا شــود، اما زن لجوج نافرمانی 
تصویر شده بود که تنها زمانی که پذیرفت در 
همان خانه بزرگ پدر همســرش و با سایرین 

زندگی کند، بخشیده شد.
در سریال همسران، کار بیژن بیرنگ و مهران 
رسام، شخصیت های زن)مهین و مریم( هر دو 
زنان خانه داری بودند که هــر روز صبح کیف 
همسران شــان را دست شــان می دادند، آنها 
را راهی محل کارشــان می کردنــد و بعد فکر 
می کردند برای ناهار چه غذایی درست کنند. 
در سریال خانه سبز، باز هم ساخته بیژن بیرنگ 
و مهران رسام، از میان 4 شخصیت اصلی زن، 

تنها عاطفه بود که کار می کرد.
در میانه های دهه 80 البته با خلق شخصیت 
ناتاشــا )زنی خلافکار، خشــن و بی رحم( در 
ســریال خواب و بیدار مهدی فخیم زاده، این 
روند تغییر کرد. اما همچنان جای زنان مقتدر 

مستقل در تلویزیون کم بود.

جریان عوض می شود
خلاف آمد این رویه در شبکه نمایش خانگی، 
تصویر متفاوتی از زنان می بینیم. زنانی که در 
این سریال ها تصویر می شوند فارغ از اینکه از 
نظر ساختار درام و شخصیت پردازی چقدر 
قابل قبول هستند، زنانی شاغل، مستقل و 
مقتدرند. آنها در پیشــبرد داستان مؤثرند 
و در بســیاری موارد این زنان هســتند که 
تصمیم می گیرند. در مجموعه های شبکه 
خانگی که بیشتر بینندگان شان هم خانم ها 
هستند، زنان از آشپزخانه بیرون آمده اند و 

حتی کمتر آنها را در خانه می بینیم.
نمونه بارز این زنان در سریال شهرزاد است. 
او خودش برای زندگی اش تصمیم می گیرد، 
با جرأت عاشق می شود، پزشک می شود و 
خواست اوست که بر بقیه شخصیت ها تأثیر 
می گذارد.در ســریال های بعدی هم شاهد 

این نوع از زنان هستیم.
 در ســریال می خواهم زنده بمانم ساخته 
شهرام شاه حســینی، با شــخصیت زهره 
مواجه می شــویم که بســیار مقتدر است. 
در ســکانس های مختلف می بینیم که او 
دستور می دهد و دیگران عمل می کنند. در 
برخوردش با همسرش هم همینطور است. 
او را در ســلطه خــود دارد و زمانی هم که 
متوجه خیانت او می شود، ساکت نمی ماند.

یا نمونه نزدیک تر، شــخصیت ســمیرا در 
ســریال زخم کاری اســت که برگرفته از 
شخصیت لیدی مکبث در نمایشنامه مکبث 
است. البته که این سریال و نمایشنامه های 
مکبث و هملت کــه در زخــم کاری 2 به 
آن نگاهی شــده، قابل قیاس نیستند، اما 
ســمیرا هم مثل لیدی مکبــث که یکی از 
خشــن ترین و بی رحم ترین زنان در میان 
نمایشنامه هاست، همسرش را وادار می کند 
تا با حذف بقیه، قدرت را در دســت بگیرد. 
او در فصــل دوم هم حضــور پررنگ تری 
دارد و همچنان اوضــاع را کنترل می کند 
و نقشه می کشد. زنان دیگر این سریال هم 
همینطور هستند، مثل ســیما که قدرت 
نشان می دهد و فعالانه در درام حضور دارد.

علاوه بر این، این زنان از شکل زن بی عیب 
خالی از خطا بیرون آمده اند. آنها می توانند 
مرتکب اشتباه شــوند، بدون اینکه خبیث 
جلوه کننــد و دروغ بگویند بــدون اینکه 
آدم بد داســتان باشــند. این اتفاق البته 
شــاید با فکر قبلی نیفتاده است. علاوه بر 
عوض شــدن زمانه و مناســبت ها و تغییر 
فضا از تلویزیون بــه پلتفرم اینترنتی، یکی 
از دلایل عمــده برای چنیــن رویکردی، 
اســتقبال مخاطب از اینگونه شخصیت ها 
و سریال هایی اســت که خارج از نقد خود 
ســریال، زنان در آن به زمیــن نزدیک تر 

شده اند.

نمایش خانگی

 »آیینه« کلاری 
با حضور مهران مدیری

»آیینه« سومین تجربه بلند 
سینمایی محمود کلاری به 
تهیه کنندگی علی اوجی 
و با حضور مهران مدیری 
ساخته شــد. جدیدترین 
ســاخته محمود کلاری، 
پس از طی آخرین مراحل 
فنی، آماده نمایش شــد. 
در این فیلم که به  احتمال 
فراوان، نام آن تغییر پیدا 
خواهد کرد، مهران مدیری 
در نقش اصلی ظاهر شده 
است. مدیری در این فیلم، 
تجربه ای جدید در بازیگری 
را از سر گذرانده است.اخبار 
غیررسمی حکایت از حضور 
علی شادمان، فریبا نادری، 
سمیرا حسن پور و پژمان 
بازغی در این پروژه دارد. 
نخستین رونمایی از آیینه 
در جشــنواره فیلم فجر 
امسال خواهد بود. محمود 
کلاری، مدیر فیلمبرداری 
باسابقه سینمای ایران است 
که در کارنامه خود، تجربه 
فعالیت در حدود ۸۰ فیلم 
ســینمایی را دارد. آیینه 
سومین ســاخته کلاری 
در مقام کارگردان اســت 
که بازگشت این چهره به 
کارگردانی، پس از ۲۳ سال 
دوری از این حوزه اســت. 
»ابر و آفتــاب« و» رقص با 
رویا«، ۲ فیلم سینمای ایران 
به کارگردانی محمود کلاری 

است.

بایکوت بازیگر طرفدار 
رژیم  صهیونیستی

گل گدوت، بازیگر اسرائیلی 
به دلیل تلاش و سازماندهی 
برای نمایــش فیلمی که 
عملیات ۷ اکتبر حماس به 
اسرائیل را نشان می دهد، با 
واکنش های شدیدی مواجه 
شده است. بازیگر فیلم »زن 
شگفت انگیز« در بحبوحه 
درگیری های اســرائیل و 
حماس، بارها در شبکه های 
اجتماعی بــرای حمایت از 
اسرائیل شرکت کرده و حالا 
تلاش دارد تا یک ویدئوی 
۴۷ دقیقه ای را که توسط 
سخنگوی نیروهای دفاعی 
اسرائیل )IDF( ارائه شده، 

منتشر کند.
گای ناتیو، کارگردان برنده 
اســکارکه گویــا رهبری 
تلاش هــا برای انتشــار 
ایــن فیلــم را در آمریکا 
برعهده داشــت تا آن را 
برای چهره های مشهور و 
شخصیت ها نمایش دهد، 
فاش کرده که گل گدوت و 
همسرش یارون وارسانو، 
کمک کرده انــد تا این امر 

ممکن شود.
تــلاش گل گــدوت برای 
برگــزاری یــک نمایش 
هالیوودی از حمله حماس به 
اسرائیل با واکنش شدید آنا د 
آرماس، بازیگر کوبایی فیلم 
»بلوند« روبه رو شده که وی 
را در اینستاگرام آنفالو کرده 
و موضع خــود را با این کار 
نشان داده است. به گزارش 
مهر به نقل از نیوزویک، از 
زمانی کــه گزارش هایی 
مبنی بر تلاش های گدوت 
برای نمایش فیلم منتشــر 
شد، بسیاری به X )توییتر( 
رفتند و به انتقاد از گدوت 
پرداختند زیرا او درباره تعداد 
جان باختگان فلسطینی  و 
مردم بی گناه غــزه هیچ 
اظهارنظری نکــرده و به 
همین دلیل خواستار تحریم 

این بازیگر شدند.
  X دولینا گانگولــی، کاربر
نوشــت: گل گدوت، دختر 
تحت  تروریسم  تبلیغاتی 
حمایت اسرائیل. او ممکن 
است نقش یک ابرقهرمان 
را بازی کرده باشد اما در واقع 
چیزی بیش از یک مبلغ و 
یک عامل نسل کشی نیست.

گدوت اســرائیلی است و 
به عنوان مربــی آمادگی 
جسمانی رزمی در سرویس 
دفاعی اســرائیل خدمت 

کرده است.
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چند وقتی است که فعالیت شما در سینما، نمایش 
خانگی و تلویزیون بیشتر از تئاتر شده؛ فکر می کنم بازیگران 
تئاتر این روزها حرف اول را در بازیگری سینما و تلویزیون 
و نمایش خانگــی می زنند؟ از تجربه تــان در فعالیت در 

مدیوم های دیگر بگویید؟
راستش چندان موافق این صحبت نیســتم که بازیگران تئاتر 
امروز حرف اول را در سینما و تلویزیون می زنند؛ می توانم بگویم 
معدود بازیگرانی هســتند که حرف اول را می زنند و پیشــینه 
تئاتری ندارند اما درواقع در میان تعداد بازیگران پرکار هستند 
آنهایی که پیشینه تئاتر دارند؛ بیشتر است. به نظرم پیشینه تئاتر 
به عنوان یک پشتوانه، یک بار آموزشــی در گذشته این بازیگر، 

نقش ایفا می کند. 
من هم سال ها بیشترین حضورم در صحنه تئاتر بوده و چند بار 
به عنوان پرکارترین بازیگر تئاتر کشور معرفی شدم، در سال های 
اخیر فعالیت هایی در شبکه نمایش خانگی و تلویزیون داشتم. 
همانطور کــه گفتید تجربه کــردن در مدیوم های دیگر باعث 
افزایش تجربه به طور کلی در زمینه بازیگری می شــود و شما 
را شکل پذیرتر و انعطاف پذیرتر می کند.در عین حال برای من 
بازیگری یک چالش جذاب اســت که آیا همانگونه که در تئاتر 
توانستم از طرف تماشاگران و جامعه تئاتری پذیرفته شوم در 
مدیوم های دیگر هم این اتفاق برای من می افتد یا خیر؟ تا به الان 
اگر بخواهم نتیجه گیری داشته باشم؛ خوشبختانه درمجموع، 

تجربه خوشایندی بوده است.

تازه ترین نقشی که از شمادرتلویزیون به نمایش 
درآمد، سریال »عاشــورا« بود؛ با توجه به دوستی ای که 
با حجازی فر داشــته اید؛ از همکاری و قبول نقش در این 

سریال بگویید؟

این ســریال ســال های 1399و 1400فیلمبرداری شد. اگر 
بخواهم از تجربه ام در این کار با هــادی حجازی فر بگویم، او 
دوست قدیمی من اســت و از دوران دانشکده با هم دوست و 
همکار بودیم. بارها با هادی حجازی فــر در تئاتر بازی کرده 
بودم و بعد از فارغ التحصیلی این همکاری در تئاتر ادامه داشت، 
حتی در یک برنامه تلویزیونی. تا اینکه هادی نخســتین فیلم 
و ســریال جدی خودش را می خواست بســازد. دعوتم کرد. 
2 فاکتور برای ســاخت این فیلم و ســریال برای سازندگان 
خیلی مهم بود. یکی شــباهت بازیگران به شــخصیت های 
اصلی داســتان بود و دوم تســلط به زبان آذربایجانی. برای 
بازی در نقــش »جمشــید نظمــی« انتخاب شــدم؛ جزو 
 شخصیت هایی اســت که شــهید نشــده و الان زنده است.

 برای من تجربه ارزشــمندی بود. اول اینکه به خاطر احساس 
دین و تعهدی که خودم نسبت به لشکر عاشورای آذربایجان 
داشــتم و بخش دیگرش همکاری دوبــاره در مدیوم دیگر با 
حجازی فر؛ بازیگــر و کارگردانی که در ســینما و تلویزیون 
تأثیرگذار است.این سریال با مشــکلات و تنگنا های فراوانی 
ساخته شد و خدا را شاکرم به نتیجه رسید و در زمان پخش هم 

واکنش های مثبت زیادی گرفتم.

این روزها در ســریال »مگه تموم عمر چند تا 
بهاره« سروش صحت هم دیده می شوید. از همکاری تان با 

صحت و انتخاب نقش بهرام بگویید؟
زمانی که سروش صحت می خواست ســریال را بسازد یک بار 
از من دعوت کرد امــا من به دلیل اینکه در آن زمان مشــغول 
سریال عاشورا بودم؛ امکان حضور نداشتم. ناگهان تولید سریال 
صحت به تعویق افتاد، این تعویق و مصادف شدنش با تعطیلی 
سریال عاشــورا در مقطعی چند ماهه باعث شــد که بتوانم به 

پــروژه بپیوندم. البته بعدهــا در یک زمان هــم تداخل ایجاد 
شد و با ســختی های زیادی هماهنگی صورت می گرفت تا در 
2 پروژه، حضور داشته باشم.اولین تجربه با صحت بود و تجربه 
خوشایندی بود، سروش صحت فرد دوست داشتنی و دوست 
صادق و همراهی است و در مقام کارگردان هم کاربلد و سختگیر 
 اســت. به خاطر همین نتیجه کار، نتیجه خوبی شده و به نظرم
 در بین سریال های کمدی ما یک ســریال ماندگار و ارزشمند 

است.

با نگاهی به ســریال ها و مخاطبان تلویزیون و 
نمایش خانگی و قیاس آنها، نمایش خانگی توانسته مخاطب 
خوبی به دست بیاورد. فکر می کنید چه عواملی باعث این 
موفقیت شــده و چرا تلویزیون مخاطب خود را از دست 

داده است؟
علت اینکــه نمایــش خانگــی توانســته مخاطــب خوبی 
به دســت بیاورد به خاطر کســانی است که ســال های سال 
در تلویزیون کار و تجربه کســب کردند و جریان ســاز شدند. 
این بازیگــران با حضور در شــبکه نمایش خانگی توانســتند 
بخــش اعظمــی از موفقیــت نمایــش خانگــی را تضمین 
کنند.امــا علت اینکه تلویزیون کم مخاطب شــده؛ با تأســف 
 فراوان، علت اصلی اش به سیاســت های غلــط  برخی مدیران

برمی گردد.   به نظر می رسد بعضی ازمدیران دیگردغدغه جذب 
مخاطب و هنرمندان را ندارند. این موضوع خیلی تلخ اســت و 
هیچ فرد دلســوزی این وضعیت را برای تلویزیون نمی پسندد 

و به آن راضی نیست.

بعد از کرونا کمتر در صحنه تئاتر حاضر شدید 
و شــاید در ســال های اخیر حضورتان به ۲ یا ۳ نمایش 

برمی گردد؛ دلیل خاصی دارد؟
در ســال های اخیــر بــه دلایــل مختلــف حضورم 
در تئاتــر نســبت بــه قبــل کمتــر شــده بــود.در 
ســال های شــیوع کرونا فعالیــت تئاتری نداشــتم. 
 اما بعدتر برخی از پیشــنهادها را قبول کــردم. بعد از

 2 سال و نیم، سال گذشــته اجرایی با حسن معجونی و 
خرداد ماه امســال هم یک اجرا در تئاترشهر داشتم. در 
هفته های پیش رو نیز با جواد مولانیا کارگردان و دوست 

قدیمی ام قرار است در باغ کتاب اجرایی داشته باشم.

 وضعیت اقتصادی تئاتر بعد از شیوع کرونا و
 بالا رفتن هزینه های تولید سخت تر شد اما با این حال 
اجراها ادامه دارند؛ وضعیت تئاتر را چطور می بینید؟

اگر بخواهیم نگاهی به وضعیت امروز تئاتر نســبت به 
گذشته بیندازیم، درمجموع بد نیســت. رفته رفته آن 
وقفه ای که به دلیل کرونا ایجاد شد، کمتر شده و در این 
مدت تئاترهای پرمخاطب روی صحنه آمدند اما از نظر 
اقتصادی نکته  این است که به نظرم اقتصاد تئاتر برای 
پدیدآورندگانش، یک اقتصــاد ضعیف تر و کم رونق تر 
شده است؛ گردش مالی تئاتر به فراخور تورم، نتوانسته 
 رشــد کند و فاصله درآمــد در تئاتر با دخــل و خرج، 
بیشتر شده و به همین دلیل است که در میان هنرمندان 

حرفه ای ریزشی می بینیم. 
در گذشته امرار معاش تئاتری ها سخت بود، الان خیلی 
سخت تر شده و من نیز از قاعده مستثنی نیستم اما بنا به 
دلایلی ترجیح دادم به صحنه بازگردم چرا که تئاتر برای 
من حس و حال خوبی دارد و خاستگاه من تئاتر بوده و تا 

حدودی من هنرمند را به روز و سرپا نگه می دارد. 

عصر روز سه شنبه، 1۶آبان، متنی از 
سوی هیأت رئیسه خانه سینما برای 1

رسانه ها ارسال شد که مضمونش پذیرش 
 اســتعفای مرضیه برومنــد از مدیرعاملی 
خانه ســینما بود. نکته جالب توجه تاریخ 

استعفای برومند بود.

و اما دلایل استعفا؛ در متن ارسال 
شده توسط هیأت رئیســه به این ۲

موارد اشاره شده اســت: »شرایط پیچیده 
حاکم بر سینمای ایران، تناقضات مدیریتی، 
مشــکلات اقتصادی و فضاهای هیجانی 
تحمیل شده بر پیکر سینمای ایران، عرصه 
بسیار ســختی را برای مدیریت این نهاد 
صنفی فراهم می کند که در طول این دوره 

نیز ســخت و پیچیده تر شــده و با وجود 
تلاش های بی وفقه و دلسوزانه خانم برومند 

کار را برای ایشان دشوار کرده است.«
برومند هــم دیــروز متنــی را در اختیار 
رسانه ها قرار داده که توضیح دهنده دلایل 

اســتعفایش بود. از فراز های مهم 
متن برومند اســت؛ نشــانه ای 
از اختلافــات درونــی خانه 
سینما و البته بروز مشکلات 
با سازمان ســینمایی هم که 

جــای خــود دارد: »اما 
حاشیه ها، حوادث 

و رویدادهــای 
نگیــز  غم ا

پی  ر پی د

و جریانات  و اختلاف نظرهای درونی خانه 
ســینما منجر به توقف اجــرای برخی از 
برنامه هــای کلان هیأت مدیــره و محول 

شدن آن به آینده نامعلوم شد.« 
مشخص اســت که برومند، هم در داخل 
خانه ســینما با اختلافات گســترده ای 
مواجه بوده و هم توان همراه کردن 
ســازمان ســینمایی را با جامعه 
اصناف ســینمایی کشور در خود 
نمی دیده اســت: »ناتوانی من در 
درک پیچیدگی ها و تناقض های 
درونی خانه سینما که در لغو 
رویداد سالانه موسوم 
به جشن خانه سینما 
خود را نشان داد و 

همچنین خودداری ســازمان ســینمایی 
از پرداخت های بموقــع تکلیفی به دلایل 
مختلف مزید بر علت شد و احساس کردم 
بودن من دیگــر نه تنها ثمر نــدارد، بلکه 
ممکن اســت به این نهاد صنفی باارزش و 
یگانه آســیب وارد کند؛ بنابراین استعفای 
خودم را تقدیم کــردم و قول دادم تا تاریخ 
 بیســتم آبان همچنــان خانه ســینما را 

اداره کنم.«

مرضیه برومند 13اسفند1401 از 
سوی هیأت مدیره خانه سینما، به ۳

سمت مدیریت این تشکل صنفی برگزیده 
شــد. انتخاب مرضیــه برومنــد به عنوان 
مدیرعامل خانه ســینما پس از وقفه های 

طولانی و رایزنی های فراوان صورت گرفت 
و به نظر می رسید قرار است با این انتخاب، 
جامعه اصناف ســینمایی کشــور، مسیر 

متفاوتی راطی کند.
 آنچه در طول این ماه ها گذشت اما نشانه ای 
از تغییــر و تحول در نظــام تصمیم گیری 
خانه ســینما را نمایان نمی کرد و خبری 
از پیشــبرد برنامه های کلان اعلام شــده 
هم نبــود. ناتوانی در برپایی جشــن خانه 
سینما یکی از مهم ترین نشانه های شکست 
مدیریت خانه ســینما بود؛ خانه ای که هم 

داخلش اختلافات زیاد است .
 مجموعه ایــن دلایل مرضیــه برومند را 
به اســتعفاازمدیرعاملی خانــه ســینما 

مجاب کرده است.

یکاستعفاوچندگمانهزنی
چرا مرضیه برومند از مدیریت خانه سینما کناره گیری کرد

سرهنگ نقش های دوم
وحید آقاپور:   بازیگر پرکار  تئاتر از انتخاب نقش هایش می گوید

فهیمه پناه آذرگفت و گو
روزنامه نگار

وحید آقاپور از بازیگران شــناخته شده و 
 حرفه ای تئاتر اســت که ســال های سال

 روی صحنه بــا نمایش های مختلفی حاضر 
شده وتماشــاگران تئاتر به خوبی آقاپور را 
می شناسند اما این بازیگر زمانی معروف شد 
که برنامه اینستاگرامی طنز با نام »ممیزی« 
را اجرا کرد؛ برنامه ای که علاوه بر عموم مردم 

در میان مدیران نیز خیلی معروف شد. حالا 
این برنامه تقریبا یک سالی است که پخش 
نمی شود اما آقاپور همچنان در عرصه های 
دیگر فعال اســت. آقاپور زمانی به عنوان 
پرکارترین بازیگر تئاتر معرفی شده بودکه 

در تازه ترین فعالیــت تلویزیونی خود در 
سریال »عاشــورا« هادی حجازی فر بازی 
کرده؛ سریالی که روی آنتن سیما رفت و حالا 
او در سینما با فیلم »سرهنگ ثریا«  و در شبکه 
نمایش خانگی با سریال »مگه تموم عمر چند 

تا بهاره؟« سروش صحت دیده می شود. آقاپور 
بازیگر نکته سنجی است و همین نکته سنجی 
در انتخاب هایش نیز دیده می شود. در این 
گپ درباره نگاهش به بازیگری در مدیوم های 

مختلف و انتخاب هایش پرسیده ایم.

شقایق عرفی نژاد/روزنامه نگار


